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Készült:  Nagyatád Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2008. november 

27. napján tartott közmeghallgatásos üléséről, hangfelvételről 
 
Jelen vannak: Ormai István polgármester, Sasvári Tamás alpolgármester, Dr. Bakács 

Tiborné, Bakos József, Dr. Barbalics István, Batka Gyula, Boros Bálint, 
Csendesné Murányi Ibolya, Greller Károly, Hubay Sándor, Kovács Károly, 
Dr. Ludas László (aki később érkezik), Melsin Valentin, Dr. Novák János, 
Piri Attila, Tátrai Jenő – képviselők, 

 
 Dr. Kovács Ildikó jegyző, Dr. Pacári Judit jogtanácsos, Dr. Druzsin 

Mónika, Svégel Gábor, Kliment Tiborné irodavezetők, Dr. Nagy Vera 
irodavezető-helyettes, Kutiné Csicskár Edit igazgató, Ignácz János CKÖ 
elnök, Dán József igazgató, Varga Éva igazgató, Szabó Vilmos 
tűzoltóparancsnok, Pünkösd Márton igazgató, Egyed Árpád kistérségi 
irodavezető, Puskás Béla igazgató, –  meghívottak. 

 
Távol maradt: Dr. Ludas László képviselő jelezte, hogy az ülésre később érkezik.  
 Rákóczy Attila alpolgármester jelezte távolmaradási szándékát. 
 
Érdeklődő állampolgárok száma: 5 fő 
 
Ormai István polgármester üdvözli a megjelent képviselőket, meghívottakat, a VTV nézőit. 
Megállapítja, hogy az ülés – 16 fővel – határozatképes, azt megnyitja. 
 
Ormai István polgármester javasolja a képviselő-testületnek, hogy a jegyzőkönyv hitelesítők 
Csendesné Murányi Ibolya és Boros Bálint képviselők legyenek. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó 
javaslatot. 
 
A képviselő-testület a jegyzőkönyv hitelesítőkre vonatkozó javaslatot  egyhangúlag - 14 igen 
szavazat mellett - elfogadja, és a következő határozatot hozza: 
 
313/2008. (XI. 27.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 2008. november 27-i 
közmeghallgatásos képviselő-testületi ülés jegyzőkönyvének hitelesítőiül Csendesné 
Murányi Ibolya és Boros Bálint képviselőket választja. 
 
 
Ormai István polgármester javasolja, hogy a testület a meghívóban és a közzétett 
hirdetményben megjelölt „Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2009. évi 
költségvetési koncepciójára” című napirendet tárgyalja meg. 
 
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja a napirendi javaslatot. 
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A képviselő-testület a napirendi javaslatot egyhangú – 14 – igen szavazattal elfogadja, és a 
következő határozatot hozza: 
 
314/2008. (XI. 27.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a napirendi javaslatot 
elfogadja, és a következő napirendet tárgyalja: 
 
Napirend: 
 
1.) Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2009. évi költségvetési koncepciójára 
 Előadó: Ormai István polgármester 
 
 
Napirend tárgyalása: 
 
 
1.) Előterjesztés Nagyatád Város Önkormányzata 2009. évi költségvetési koncepciójára 
 Előadó: Ormai István polgármester 
 
 
Ormai István polgármester: 
A közmeghallgatásos testületi ülésnek az a funkciója és a feladata, hogy a napirendjén 
szereplő témában, tárgyban a város lakossága közvetlenül ismertethesse véleményeit, 
javaslatait és elgondolásait. Javasolja, hogy úgy történjen a testületi ülés, hogy bemutatja a 
költségvetési koncepció néhány elemét – hiszen írásban is ki lett ez adva – ezt követően pedig 
az érdeklődő jelenlévők kérdéseket tehetnek fel, illetve el tudják mondani a véleményüket, 
javaslataikat. Az éves költségvetés előkészítésének az egyik része, hogy egy koncepcionális, 
átfogó, a legfontosabb célokat tartalmazó dokumentumot tárgyal meg a Képviselő-testület, 
amelyben megfogalmazza, hogy az adott évre – jelen esetben 2009-re – milyen célokat, 
feladatokat kíván megvalósítani. Milyen módon, eszközökkel kívánja ennek a feltételeit 
biztosítani, milyen körülményei vannak a következő év költségvetésének feltételei között.  
2009. év előkészítése ez. A program, melyről tárgyalnak az elfogadását követően segíti, hogy 
hogyan és milyen szempontok érvényesítésével készítsék el magát a 2009-es költségvetést. Ez 
nem a 2009-re vonatkozó költségvetés, ez annak egy első olyan dokumentuma, amely átfogó 
célokat és szempontokat érvényesít. Ebben az időszakban nyilvánvalóan nagyon fontos az, 
hogy végiggondolják, hogy milyen adatok, milyen tények, milyen feltételek között kell, majd 
dolgozniuk 2009-ben. Ehhez vannak tényszerű információk és vannak olyan dolgok, amik 
még nincsenek teljes egészében a birtokukban. Továbbra is úgy tervezik, hogy a működésük 
feltételeit és előirányzatait külön és a fejlesztésre, beruházásra fordítandó előirányzatokat és 
az ahhoz kapcsolódó bevételeket külön is fogják tervezni. A működésük, a város 
működtetése, a feladatellátás során valósítják meg azokat a kötelező önkormányzati 
feladatokat, amelyeket a különböző jogszabályok, az önkormányzat számára előírnak. A 
legfontosabb szempont az, hogy ezeket az alapfeladatokat mindenképpen ellátva, az ezekhez 
szükséges feltételeket a költségvetésben biztosítsák. Emellett azokat a tételeket, feladatokat, 
szolgáltatásokat, amelyeket a Képviselő-testület fontosnak tart, nyilvánvalóan a rendelkezésre 
álló forrásokhoz viszonyítva, ahhoz igazítva tudják majd tervezni. Az látszik, hogy minden 
alkalommal és most is nyilván így van, a feladatok, a szükségletek, az igények meghaladják 
azokat a pénzügyi lehetőségeket, amelyek rendelkezésükre állnak. 2009-re vonatkozózóan 
azonban néhány olyan téma, olyan tétel is van, amit most már látnak, amellyel mindenképpen 
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számolniuk kell. Egyrészt természetesen érintik a várost azok az árnövelő hatások, amelyek 
jelen vannak Magyarországon, így számolnak azzal, hogy egy inflációs hatás fogja növelni a 
kiadásaikat, számolnak azzal, hogy az energia áram emelkedése, természetesen az 
önkormányzati gazdálkodásra is ki fog hatni. Az is látható, hogy bizonyos személyi jellegű 
juttatásokat az önkormányzat alkalmazásában álló munkatársaiknál biztosítaniuk kell, a 
közalkalmazottak és a köztisztviselők vonatkozásában a törvényben előírt juttatások fedezetét 
– ahol növekedés van, ott ezeket a feltételeket is – biztosítaniuk kell majd a 2009-es 
költségvetésükben. Látható, hogy csökkenni fognak azok az állami támogatások, amelyeket a 
feladatellátáshoz kapcsolódva kapnak a központi költségvetésből. Ezek nemcsak reálértéken, 
hanem nominálértéken is csökkenni fognak. Ez azt jelenti, hogy a kiadás-növekedések és a 
bevétel-csökkenés egy összességében pozíció romlást fog eredményezni a 2009-es 
gazdálkodásukban. Azt is látni kell, hogy a kiadások között – bár ezt sajnálják, de - nem kell 
már számolniuk a 13. havi juttatással, mert azt nem teljesítik. Nincs bent a központi 
költségvetésben sem. Ugyanakkor látszik az is, hogy saját bevételeik érdemi jelentős 
növelésére nem látnak lehetőséget, úgy gondolják, hogy a 2008-as szinten reális tervezni 
ezeket a bevételeket. Nem terveznek helyi adó emelést, új helyi adó bevezetését. Ezzel a 
megoldással, móddal nem számolnak a 2009-es gazdálkodás előkészítése során. Azt látják, 
hogy mindezeket figyelembe véve a költségvetés tervezésének az időszakában át kell 
tekinteniük, hogy milyen feladatokat látnak el, milyen szolgáltatásokat biztosítanak, ezekhez 
milyen feltételeket rendelnek hozzá, személyi, tárgyi feltételeket. Lehet-e ezeken, hol lehet, 
milyen mértékben költséget megtakarítani. A kiadásaik csökkentését kell, hogy érvényesítsék 
ahhoz, hogy a gazdálkodásukban a pozíció-romlásukat ellensúlyozni tudják.  
A fejlesztéseknél egy nagyon különleges helyzetet ad, hogy ezekben az években realizálódnak 
az Európai Uniós pályázatok, ezeknek a forrásoknak a felhasználása ezekben az években, 
ebben az időszakban lehetséges. Most lehet ezeket elnyerni és felhasználni. Ennek 
figyelembevételével kell végiggondolniuk, hogy 2009-re mit, hogyan tervezzenek.  
Azt tartalmazza a megfogalmazott program, hogy a költségvetés tervezése során figyelembe 
kell venni, hogy van két elnyert Európai Uniós támogatásuk, az egyik az alapfokú közoktatási 
intézmény, a Bárdos Lajos Általános Iskolának a felújítása-bővítése, a másik pedig a 
körforgalmi csomópont építése. Ezeknek a megvalósulását tervezik a 2009-es 
költségvetésükbe ez a javaslat, azzal, hogy az iskola rekonstrukció 2 év alatt fog 
megvalósulni, két év költségvetését fogja érinteni 2009-et és 2010-et. Ezek a költségek 
nyilván megoszlanak. Azt tervezik, hogy fognak többlettámogatást kérni. Létezik egy 
úgynevezett Európai Uniós Önerő Alap, ami azt jelenti, hogy az elnyert Uniós pályázatokhoz 
az önrész kiváltására lehet további pénzügyi forrást, hazai támogatást igényelni. Ezzel 
számolnak olyan értelemben, hogy igénybe veszik és minél nagyobb mértékben be kívánják 
vonni a költségvetésbe ezt a fajta támogatást is.  
A másik csomópontja a fejlesztéseknek, beruházásoknak az arra irányul, hogy milyen célokat 
fogalmaznak meg a most érvényes, és 2009-ben kiírásra kerülő Európai Uniós 
támogatásokból milyen célokra igényelik és pályáznak forrásokat. Két ilyen konkrét célt 
fogalmaztak meg: az egyik a fürdők fejlesztése, ez két ok miatt is bekerült a javaslat közé, az 
egyik az, hogy van ahol előkészített és a pályázat beadásának feltételét már teljesítő 
dokumentációval rendelkeznek, úgy ítélik meg, hogy a Gyógyfürdőnél szükséges a 
kapacitásbővítés, ugyanakkor azt is látni kell, hogy a 2009-2010-es Európai Uniós tervben 
szerepel még ilyen jellegű forrás elnyerésének a lehetősége. Azonban a következő időszakban 
nem lesz már ilyen lehetőségük. Ez most egy nagyon fontos döntés, hogy kívánnak-e élni 
ezzel az alkalommal, azzal együtt, hogy a konkrét kiírás az év elején fog megjelenni.  
A másik, a csapadékvíz-elvezetéssel kapcsolatos program. Úgy gondolják, hogy erre a 
feladatra hazai forrásból nagyon ritkán lehet támogatást kapni. Különösen nagy volumenű, 
jelentős és magas támogatási arányt tartalmazó hazai forrás nem volt és nem is várható erre a 
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feladatra. Most azt látják, hogy lesz ilyen Uniós lehetőség. Ez a csapadékvíz-elvezető 
árkoknak a felújítása és a befogadó szakaszok felújítása. Esetleg zárt csapadék-csatornák 
kiépítése bizonyos helyeken. Ezt kellene végiggondolniuk, hogy milyen nagyságrendben, 
milyen területre kiterjedően készítsenek elő egy ilyen programot. Ez azt jelenti, hogy e két 
célon kívül ide még tudnak mondani többet is, de most úgy ítélték meg, hogy ezeknek a 
végiggondolását, előkészítését kezdenék el, azzal együtt, hogy ezekből még nyertes pályázat 
esetén is csak valamikor 2010. második felében lehet beruházás, lehet kivitelezés egy 
optimális időtényezőt figyelembe véve, hiszen ezeknek a programoknak az átfutási ideje, idő-
igénye ennyi. Elég sok időt vesz igénybe.  
Van egy, még a regionális alapokhoz tartozó pályázatuk, mely nincs elbírálva, ez a 
városközpont rekonstrukció-felújítás. A Vásárcsarnok, a Szent István egy része és a 
Művelődési Ház felújítására irányuló pályázatuk. Természetesen pozitív elbírálás esetén 
beépítésre javasolják a költségvetésbe. Ez is egy áthúzódó beruházás lehet, mint az iskola. 
Van egy ágazati programra beadott, kisebb volumenű pályázat, az Idősek Otthona 
korszerűsítésére. Alapvetően a központi fűtés kiépítéséről van szó, hiszen ott még 
konvektoros fűtési rendszer van.  
Ezek vannak ténylegesen úgy folyamatban, hogy konkrét döntési időszakban vannak ezek a 
pályázatok.  
Ez a két csoportja a feladatoknak, a harmadik pedig azok a tennivalók, amelyek nem az 
Európai Uniós fejlesztési lehetőségekhez kötődnek, hanem inkább a hagyományos fejlesztési 
feladatokhoz. Itt elsősorban a közterületeken és az intézmények felújításában megvalósuló 
dolgokról van szó. Nagyon sok olyan feladat van, amelyet meg kell oldaniuk. Azt viszont 
látni kell, hogy majd a pénzügyi feltételek alakulásához kell igazítaniuk a konkrét 
megvalósítandó programokat. Azzal együtt, hogy van lehetőség magyar-hazai támogatás 
elnyerésére. Lesz regionális alap ezeknek a feladatoknak a finanszírozására. Az év első 
felében kiírásra kerülő pályázati rendszer szerint lehet itt majd részt venni. Nyilvánvalóan 
majd rangsorolni kell ezeket a tennivalókat. De az érzékeltetés kedvéért, parkolási probléma 
van a Jókai lakótelepen, a Hunyadi utcában, a tízemeleteseknél. Ezekre a problémákra akkor 
tudnak választ adni, ha a költségvetésükben ezeknek a megvalósítását tervezik. Van egy olyan 
feladatuk, amit nagyon célszerű megoldani: a Háromfa utcai járda megépítése. Az úttesten 
járnak a lakók, a gyermekek Kivadáron. A Rókus-közben szintén parkolási gondok vannak, 
másrészt nagyon rossz a járda. Ott komplex módon kellene megvalósítani ezt a feladatot. 
Árral, költségekkel együtt a Képviselő-testület elé fognak kerülni a feladatok, el fogják 
dönteni, hogy közülük melyeket tartják bent a költségvetésben és mihez kérnek még majd 
pályázati támogatást.  
Természetesen a hitelekre és azok törlesztésére nagy hangsúlyt fektetnek, ezeknek az 
előirányzatait tervezik a gazdálkodásukban. Összességében azt szeretné egyértelművé tenni, 
hogy a legfontosabb az, hogy azokat a feladatokat, szolgáltatásokat biztosítani tudják 
Nagyatádon továbbra is, ami a nagyatádiak számára fontos, hogy ezt minél színvonalasabb, 
minél eredményesebb legyen, hogy eleget tudjanak tenni minden kötelezettségüknek. Egy 
nagyon feszes és nagyon célirányos költségvetési tervezési időszakot gondolnak, februárra 
tudják majd hozni a konkrét költségvetési javaslatot.  
Felkéri a hozzászólókat, hogy fáradjanak a tárgyalóasztalhoz.  
 
Hozzászólások: 
 
Seres István választópolgár: 
Megkéri a Nagyatád TV-t, hogy arcát ne mutassák a televízióban. Nem egyezik bele, 
tekintettel arra, hogy nagyon sok embertől megkapta, hogy „sztár akar lenni”.  
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Ormai István polgármester: 
Tájékoztatja Seres Istvánt, hogy egy nyilvános ülésen kíván hozzászólni, melynek az a 
szerepe, hogy a város közvéleménye, lakossága nyilvánossága előtt hangozzanak el és 
történjenek meg azok a dolgok, amelyek egy közmeghallgatásos testületi ülésen 
megtörténhetnek. Aki itt megnyilvánul, a nyilvánosság tudatában kell, hogy megtegye. Azt 
jelenti, hogy a Képviselő-testület ülését a Városi Televízió minden alkalommal egyenes 
adásban közvetíti és meg is ismétli. Tájékoztatja, hogy a Városi Televízió élőben közvetíti az 
ülést, melyet meg is fog ismételni.  
 
Seres István választópolgár: 
Tudomásul vette.  
A Városi Uszodának van-e használati joga?  
Az ifjúsággal kapcsolatban kérdezi, hogy miért nem engedélyezik, hogy azok koncerteket 
rendezzenek, miért nem jó a Művelődési Ház koncert megrendezésére?  
A kézilabda utánpótlás résztvevői jelezték számára, hogy sajnos nincs sportmezük. Nem telik 
rá. Legutoljára már ellátmányt sem kaptak. Igaz ez az hír? Megvádolni senkit nem szeretne ez 
ügyben.  
A Judo szakosztály tagsági díja nagyon magas, nem tudja, ki az illetékes ez ügyben.  
Nem érti, hogy miért nem áldoz a város több pénzt az aranyérmeket hozó sportokra, az 
egyesületek alapvető felszereléseinek biztosítására, ellátmányra. Úgy érzi, hogy az utánpótlás 
egy kicsit „mostohagyermeke” a városnak.  
A 2009-es költségvetés tervezésekor az Alkotmány utca Északi oldalán a vízműveknél évek 
óta járhatatlan a járda. Kérése, hogy a nagyjából húsz méteres járdarész kijavítását kalkulálják 
bele a költségvetésbe.  
Tájékoztatja a jelenlévőket, hogy sok mozgáskorlátozott nem tud feljutni az uszodában a 
büféhez, valamint a karzatra.  
 
Ignácz János a Cigány Kisebbségi Önkormányzat Elnöke: 
A Cigány Kisebbségi Önkormányzat nevében megköszöni valamennyi képviselőnek a 2008-
ban nyújtott támogatását. Kérné, hogy a 2009. évben is támogassák őket. A költségvetési 
koncepcióba különösebben nem tudnak beleszólni. 2008-ban támogató nyilatkozatokkal 
segítették a Települési Önkormányzat munkáját, ezt a segítséget a jövőben is felajánlják.  
A költségvetési koncepcióba kéri, hogy amennyiben lehetséges, az Ady Endre utca Nyugati 
oldalán lévő útszakasz befejezését kalkulálják bele.  
 
Ormai István polgármester: 
Lezárja a hozzászólásokat. Megköszöni a véleményeket.  
Seres István kérdésre válaszolja, hogy a sportegyesületek belső dolgait ők dönti el.  Az 
önkormányzat valamennyi itt említett sportágnak biztosít támogatásokat, melynek 
felhasználását saját hatáskörben döntik el, úgy mint a tagdíjakat. Egyesületen belül kell 
egyeztetni az egyesületek vezetőivel, az érintettekkel. Jelentősen támogatja a város az 
utánpótlást.  
A Művelődési Házban lehet koncertet szervezni, Pünkösd Mártont, a Művelődési Ház 
igazgatóját kell felkeresni az ügyben. Azért van a Művelődési Ház, hogy használják. 
Javasolja, hogy kezdeményezően forduljon az igazgató úrhoz.  
A Városi Uszoda használatbavételi engedélye folyamatban van. Jelenleg próbaüzem zajlik. 
  
Ormai István polgármester szavazásra bocsátja az elhangzottakat és megállapítja, hogy azokat 
a képviselő-testület 14 igen szavazattal, 1 tartózkodás mellett elfogadja, és a következő 
határozatot hozza:  
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314/2008. (XI. 27.) számú határozat: 
 
Nagyatád Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a közmeghallgatáson 
elhangzottakat egyetértően tudomásul veszi . 
 
Ormai István polgármester megköszöni a részvételt, a képviselő-testület közmeghallgatásos 
ülését 16:45 órakor bezárja. 
 

 
 

K.m.f. 
 
 

Ormai István 
polgármester 

Dr. Kovács Ildikó 
jegyző 

 
 
 

 
 
 

Csendesné  
Murányi Ibolya 

képviselő 

Boros Bálint 
képviselő 

 
jegyzőkönyv hitelesítők 

 


